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Aanwezige leden: de heer Aartsen (commissievoorzitter, VVD), mevrouw Van Ginneken 
(D66), de heer Thijssen (PvdA), de heer Stoffer (SGP), mevrouw Van den Heuvel-de 
Grooth. 
 
Aanwezige adviseurs: de heer Hamilton (Griffier), mevrouw Wouters (projectmanager 
renovatie van de Tweede Kamer), mevrouw De Geus-Godschalk (projectmanager 

huisvesting van de Tweede Kamer), de heer De Bruijn (integraal adviseur), de heer 
Van Noord (architect), mevrouw Karres (architect), mevrouw Berntsen (coördinerend 
architect van het RVB), mevrouw Bloemert (plv. directeur van het RVB), de heer 
Paardekooper (projectmanager van het RVB) 
 
Griffier: mevrouw Burger, de heer Van der Leeden 
Adjunct-griffier: mevrouw Van Tilburg  

 
Afwezig met bericht van verhindering: de heer Kops (PVV), de heer Geurts (CDA), 
mevrouw Bromet (GroenLinks), mevrouw De Vries en mevrouw Kooij (namens het 
fractiepersoneel), de heer Benhammou (namens het ambtelijk personeel), de heer 

Dronkers (namens de OR) 
 
 

1. Opening en mededelingen 
De commissievoorzitter opent de vergadering en heet iedereen welkom.  
Er zijn enkele afmeldingen ontvangen.  
 
2. Conceptverslag BBC-vergadering 29 november 2022 
Het verslagen van de BBC-vergadering van 29 november 2022 wordt vastgesteld en zal 

worden gepubliceerd via de website. 
 
3. Terugkoppeling Presidium 
Geen bijzonderheden.  
 
4. Interieurconcept 
De coördinerend architect van het RVB geeft een toelichting op het interieurconcept, 

inclusief de lijst met rest- en aandachtspunten die voortgekomen zijn uit de 

informatiemarkt en de expertsessie met de Tweede Kamer en adviesbureau 
Ongehinderd. Een nadere uitwerking van het concept voor de commissiezalen en de 
verlichting wordt op een later moment aan de BBC voorgelegd.  
 
Daarbij geeft de BBC nog de volgende aandachtspunten mee:  
- Ten aanzien van de voorgestelde kleuren voor de tapijten in de commissiezalen 

(de primaire kleuren van de Nederlandse Stijl) wordt opgemerkt dat deze erg fel 
overkomen. De BBC verzoekt in de nadere uitwerking te kijken naar de kleurtonen. De 
integraal adviseur geeft aan te zullen kijken naar de tonen van de kleuren die 
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uiteindelijk gekozen zullen worden, doel is dat het een rustig beeld geeft. Ook de 

kleuren op de muur zullen in een apart traject nog terugkomen. 
- De BBC verzoekt om in de nadere uitwerking te zorgen dat diverse 
(kantoor)ruimtes, vooral in de gebouwen H en J, niet te somber en donker worden door 

het gebruik van vrij donkere kleuren. 
- Het onderhoud (en schoonhouden) in brede zin; de gekozen materialen moeten 
onderhoudsvriendelijk zijn. Dit geldt bijvoorbeeld voor het (ribbel)plafond in de 
restauratieve voorzieningen en de vloerbekleding in het hele gebouw.  
- De akoestiek van de grotere ruimtes zoals het restaurant. De coördinerend 
architect geeft aan dat dit ook meegenomen wordt in de keuze voor materialen.  
- De BBC vindt het van belang ook de loper in de gangen van gebouw J mee te 

ontwerpen, zodat er in een vroeg stadium nagedacht wordt over integrale maatregelen 
voor het tegengaan van geluidsoverlast in dit gebouwdeel. 
 
De BBC stemt in met het definitief ontwerp interieur. 
 
 

5. Schetsontwerp publieksentree 

De commissievoorzitter geeft aan dat hij draagvlak van de externe partijen bij het 
ontwerp van de publieksentree van groot belang vindt. De commissievoorzitter licht toe 
dat hij heeft vernomen dat de partijen die in deze fase bij het project betrokken zijn, 
de richting van de ontwerpen die vandaag voorliggen kunnen steunen. De coördinerend 
architect van het RVB vertelt dat in aanloop naar het schetsontwerp met veel 
stakeholders is gesproken. Het doel van de bespreking tijdens deze vergadering is het 

vaststellen van het ontwerp.  
 
De architect van de buitenruimte op de Hofplaats licht toe hoe het huidige ontwerp tot 
stand gekomen is. Bij het ontwerpen van de buitenruimte is het doel een groene plek 
te creëerden waar mensen prettig kunnen verblijven. Voor het beheer en onderhoud 
van de ruimte wordt aandacht gevraagd.  
De integraal adviseur ligt het ontwerp van de publieksentree toe. Twee modellen 

(‘boom’ en ‘schaal’) worden gepresenteerd en de karakteristieken van ieder model 
worden toegelicht.  
 
Daarbij geeft de BBC nog de volgende aandachtspunten mee:  
- De BBC is van mening dat beide varianten voor de publieksentree (‘boom’ en 

‘schaal’) open, transparant en mooi vormgegeven zijn.  

- De BBC hecht waarde aan symboliek in het ontwerp. Ook moet duidelijk zijn dat dit 
de entree van het nationale parlement is en niet van een willekeurig ander gebouw. 
Een BBC-lid geeft aan dat de symboliek van twaalf provincies en de twaalf takken 
erg mooi is. Een ander BBC-lid geeft aan dat dan ook de bijzondere gemeenten van 
ons land meegenomen zouden kunnen worden.   

- De BBC-leden zijn positief ten aanzien van het ontwerp van de Hofplaats, waarbij 
de meeste bomen behouden blijven en het plein de groene uitstraling van een tuin 

krijgt. Ook kunnen de BBC-leden instemmen met het, indien noodzakelijk voor de 
herinrichting, verdwijnen van enkele bomen op de Hofplaats.  

- De BBC suggereert om de looplijnen richting de publieksentree wellicht nog te 
benadrukken met bestrating.  

- De BBC vraagt aandacht voor de toegang (in- en uitrijden) tot de Hofplaats voor 
hulpdiensten, ook in het geval van bijvoorbeeld demonstraties of barricades. 

- Omdat de Grondwetbank die op de Hofplaats stond is komen te vervallen, vraagt 

de BBC aandacht voor de wijze waarop de verwijzing naar de Grondwet (en 
eventueel de algemene bepaling) terug zal komen op deze plek.  

- Ten aanzien van de wijze van binnenkomst geeft de BBC mee dat zij het van 
belang vindt dat niet alleen de bovengrondse publieksentree, maar ook de hal en 
met de scanstraten beneden uitnodigend zijn.  

 

De BBC stemt in met het schetsontwerp voor de publieksentree op de Hofplaats. 
 
6. Rondvraag en Sluiting 
Een BBC-lid vraagt naar de planning van het project. De plv. directeur van het RVB 
geeft aan dat op dit moment het herijken van de planning moet worden beschouwd. Dit 
zal in een volgende voortgangrapportage met de Kamer gedeeld worden.   
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De commissievoorzitter meldt dat het conceptadvies aan het Presidium per e-mail aan 
de BBC-leden zal worden voorgelegd, met het verzoek daarop te reageren. 


